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Protokół nr X/15 
z X sesji Rady Miejskiej w Pakości 
odbytej w dniu 23 grudnia 2015 r.  

w godz. 13.00 – 14.45 
 

 Obradom X sesji Rady Miejskiej w Pakości przewodniczył Przewodniczący 
Rady Miejskiej w Pakości p. Jerzy Joachimiak.  
 
 Przewodniczący obrad na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 
1990 r. o samorządzie gminnym /Dz. U. z 2015 r., poz. 1515 z póź. zm./ otworzył 
X sesję Rady Miejskiej w Pakości.  
 

Przewodniczący obrad powitał radnych, Burmistrza Pakości, pracowników 
Urzędu Miejskiego, kierowników jednostek samorządowych, sołtysów oraz 
zaproszonych gości.  
 
 
Do pkt. 2 - stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
 Przewodniczący obrad stwierdził, że w X sesji Rady Miejskiej w Pakości 
uczestniczy 14 radnych, co stanowi 93% składu rady. Quorum jest zachowane. 
Rada może obradować i podejmować uchwały. 
 
Radny spóźniony: 
1. p. Zygmunt Groń. 
 
/lista obecności stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 3 - zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
 

Przewodniczący obrad przedstawił proponowany porządek obrad X sesji 
Rady Miejskiej w Pakości w brzmieniu: 
 

1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu obrad IX sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
5. Zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od  

18 listopada 2015 r. do 16 grudnia 2015 r. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich.  
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8. Zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Oświaty, Kultury, 
Sportu i Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi za okres od grudnia 
2014 r. do grudnia 2015 r., 

- wystąpienie Przewodniczącego Komisji p. Jacka Orzechowskiego, 
- dyskusja. 

9. Zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju 
Przedsiębiorczości i Ładu Przestrzennego za okres od grudnia 2014 r. do 
grudnia 2015 r., 

- wystąpienie Przewodniczącego Komisji p. Józefa Siembab, 
- dyskusja. 

10. Zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska za okres od grudnia 2014 r. do 
grudnia 2015 r., 

- wystąpienie Przewodniczącej Komisji p. Barbary Białeckiej, 
- dyskusja. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
przyjęcia ramowego planu sesji Rady Miejskiej w Pakości na 2016 r., 

- wystąpienie Przewodniczącego Rady Miejskiej w Pakości p. Jerzego 
Joachimiaka, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2015 r.  

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
-  dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Pakość na lata 2015-2029,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie  
uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2016 r.  

- wystąpienie Burmistrza Pakości p. Wiesława Kończala, 
- wystąpienie Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów  

p. Marcina Nieznalskiego i przedstawienie opinii komisji o projekcie 
budżetu, 

-  dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 2016-
2029,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
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- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i 
wykupu,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wysokości diet dla 
sołtysów Gminy Pakość, 

- wystąpienie Pełnomocnika ds. rolnych p. Marka Nieznalskiego, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
uchwalenia na 2016 rok Programu współpracy Gminy Pakość z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 
3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie,  

- wystąpienie Kierownika Referatu Oświaty, Kultury i Promocji Gminy  
p. Mariusza Jarzynowskiego, 

- dyskusja,  
- podjęcie uchwały.  

19. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych 
przedszkoli oraz osób prowadzących wychowanie przedszkolne w innych 
formach, a także trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i 
wykorzystywania tych dotacji,  

- wystąpienie Kierownika Referatu Oświaty, Kultury i Promocji Gminy  
p. Mariusza Jarzynowskiego, 

- dyskusja,  
- podjęcie uchwały.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2015 rok na terenie gminy 
Pakość”, 

- wystąpienie Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i 
Ochrony Zdrowia p. Elżbiety Szymborskiej,  

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

21. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych na 2016 r. na terenie gminy Pakość”, 
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- wystąpienie Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i 
Ochrony Zdrowia p. Elżbiety Szymborskiej, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

22. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2016r. 
na terenie gminy Pakość”, 

- wystąpienie Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i 
Ochrony Zdrowia p. Elżbiety Szymborskiej, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

23. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie dopłat 
dla wybranych taryfowych grup odbiorców usług,  

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

24. Zapytania i wolne wnioski. 
25. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
26. Zamknięcie sesji. 

 
Uwag do porządku obrad nie wniesiono. 
   
Przystąpiono do przegłosowania porządku obrad.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości przyjęła 
zmianę porządku obrad X sesji. 
 
 
Do pkt. 4 - przyjęcie protokołu obrad IX sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 

Przewodniczący obrad poinformował obecnych, że protokół z IX sesji 
Rady Miejskiej w Pakości był wyłożony do wglądu w biurze rady oraz 
przedłożony Burmistrzowi Pakości.  

 
Uwag do protokołu nie wniesiono. 

 
Przewodniczący zaproponował przyjęcie protokołu IX sesji Rady Miejskiej 

w Pakości i przystąpienie do głosowania. 
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14  radnych  
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 
  Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości przyjęła 
protokół VIII sesji Rady Miejskiej w Pakości.  
 
 
Do pkt. 5 – zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości  
w okresie od 18 listopada 2015 r. do 16 grudnia 2015 r. 
 

Przewodniczący obrad poinformował, że radni informację o działalności 
Burmistrza Pakości otrzymali w materiałach sesyjnych.  
 
Uwag do informacji nie wniesiono. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od 18 listopada 
2015r. do 16 grudnia 2015r. 
 
/informacja o działalności Burmistrza Pakości stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 6 - interpelacje i zapytania radnych. 
 
Radny p. Tomasz Kujawa    
 

- w imieniu rodziców dzieci uczęszczających do Szkoły Podstawowej w 
Pakości, radny zgłosił interpelację w sprawie przejścia dla pieszych przy 
skrzyżowaniu ulic Barcińska-Pałucka. Z uwagi na to, że jest to droga 
szybkiego ruchu, pojazdy jeżdżą z nadmierną prędkością, dzieci aby 
przejść na drugą stronę ulicy muszą przebiegać. Radny zwrócił się z 
prośbą o rozważenie możliwości rozwiązania tej sytuacji /postawienie 
znaku ostrzegawczego lub oświetlenie tego przejścia/, aby 
zminimalizować ryzyko nieszczęśliwego wypadku.  

 
/interpelacje stanowią załącznik do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 7 – wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich. 
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Nie zgłoszono wniosków i zapytań. 
 
 
Do pkt. 8 – zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi za okres od 
grudnia 2014 r. do grudnia 2015 r. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o wystąpienie Przewodniczącego Komisji  
p. Jacka Orzechowskiego. 
 

Przewodniczący Komisji podkreślił, że Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i 
Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi Rady Miejskiej w Pakości, spotkała 
się w okresie sprawozdawczym 11 razy, zgodnie z harmonogramem pracy. W 
materiałach sesyjnych znajduje się sprawozdanie. Podziękował członkom komisji 
za aktywny udział w jej pracach.  
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i 
Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi za okres od grudnia 2014 r. do 
grudnia 2015 r. 
 
/sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 9 - zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju 
Przedsiębiorczości i Ładu Przestrzennego za okres od grudnia 2014 r. do 
grudnia 2015 r. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o wystąpienie Przewodniczącego Komisji  
p. Józefa Siembab. 
 
 Przewodniczący Komisji podkreślił, że sprawozdanie otrzymali radni w 
materiałach sesyjnych. Podziękował członkom komisji za aktywny udział, wysoką 
frekwencję i zaangażowanie.   
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju Przedsiębiorczości i Ładu 
Przestrzennego za okres od grudnia 2014 r. do grudnia 2015 r. 

  
/sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/  
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Do pkt. 10 - zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska za okres od grudnia 2014 r. do 
grudnia 2015 r. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o wystąpienie Przewodniczącą Komisji  
p. Barbarę Białecką. 
 

Przewodnicząca Komisji podkreśliła, że sprawozdanie z działalności Komisji 
Rozwoju Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska otrzymali radni w 
materiałach sesyjnych. Nadmieniła, że w okresie, który obejmuje sprawozdanie 
komisja odbyła 10 posiedzeń. Dwa razy spotkania komisji odbyły się w terenie, 
radni odwiedzili miejscowości Gorzany, Kościelec i Wielowieś. Praca w komisji 
przebiega sprawnie, jest wysoka frekwencja, za co Przewodnicząca podziękowała 
członkom komisji.    
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania. 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju Obszarów Wiejskich i 
Ochrony Środowiska za okres od grudnia 2014 r. do grudnia 2015 r. 

 
/sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 11 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie przyjęcia ramowego planu sesji Rady Miejskiej w Pakości na 2016 r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że zgodnie z § 4 ust. 1 Regulaminu Rady 
Miejskiej w Pakości, na  ostatniej sesji w roku, rada  uchwala ramowy plan sesji na 
rok następny. W planie pracy na 2016 r. określone zostały podstawowe tematy 
sesji. W każdym czasie Rada może dokonać zmian i uzupełnień w ramowym 
planie pracy Rady Miejskiej. Podkreślił, że plan pracy otrzymali radni w 
materiałach sesyjnych. 
 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono.  
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
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Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie przyjęcia ramowego planu sesji Rady Miejskiej w Pakości na 
2016 r. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 

Przewodniczący obrad podkreślił, że od tego momentu obecnych na sesji 
jest 15 radnych, co stanowi 100% składu Rady. 
 
 
Do pkt. 12 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2015r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Przedstawię Państwu uchwałę w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 
2015. W uchwale nr II/8/2014 Rady Miejskiej w Pakości uchwalonej 29 grudnia 
2014 r. w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2015 r. wprowadza się 
następujące zmiany: przyjęcie środków na dofinansowanie kosztów realizacji  
inwestycji w dziale gospodarka komunalna i ochrona środowiska w kwocie 0,58 
zł, przyjęcie środków na dofinansowanie własnych inwestycji gminy pozyskanych 
z innych źródeł w wysokości 1 223 141,00 zł, przyjęcie środków na realizację 
zadań bieżących w wysokości 10 000,00 zł oraz przyjęcie środków dotacji w dziale 
pomoc społeczna w kwocie 8 676,00 zł. Ponadto w uchwale wprowadza się 
zmiany po stronie planu dochodów budżetowych, poprzez zwiększenie o  
1 534 879,58 zł, zmniejszenie o kwotę 299 397,27 zł oraz przeniesienie między 
działami, rozdziałami i paragrafami o kwotę 505 508,00 zł. Po stronie planu 
wydatków budżetowych proponuje się zwiększenie o kwotę 105 967,58 zł, 
zmniejszenie na kwotę 221 999,27 zł oraz przeniesienie pomiędzy działami, 
rozdziałami i paragrafami na kwotę 233 700,97 zł. Tutaj chciałabym zgłosić 
poprawkę. Otrzymali Państwo dzisiaj dodatkowy dokument, załącznik nr 2, w 
którym zostały podkreślone zmiany dotyczące planu wydatków w dziale 801 – 
oświata i wychowania, w rozdziale 8014 – przedszkola, w paragrafie 4260 – zakup 
energii, zmniejszenie o 180,00 zł do kwoty 303,00 zł i wprowadzenie zmiany w 
paragrafie 4440 – odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych kwota 
123,00 zł w związku z tym, że mamy obowiązek skorygowania odpisu na 
zakładowy fundusz świadczeń socjalnych do końca roku. W przedszkolu 
występuje taka sytuacja, że przeciętne zatrudnienie zostało zwiększone, zatem 
trzeba będzie jeszcze zasilić rachunek odpisu. W związku z powyższym prośba 
wprowadzenia zmiany. I zmiana w rozdziale 80150 – realizacja zadań 
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wymagających stosowania specjalnej organizacji nauki i metod pracy dla dzieci i 
młodzieży w szkołach podstawowych, czyli dzieci z orzeczeniami o 
niepełnosprawności, tutaj kwestia zabezpieczenia usług pozostałych dla Szkoły 
Podstawowej w Kościelcu w paragrafie 4300. Czyli też przeniesienie między 
paragrafami, zmniejszenie składek na ubezpieczenie społeczne i zasilenie 
paragrafu 4300 – zakup usług pozostałych, w związku z żywieniem dzieci z 
orzeczeniami o niepełnosprawności. Powyższe powoduje zmianę w uchwale, w 
kwocie przeniesień oraz w § 2, w którym wymieniamy szczegółowo wydatki 
bieżące, wynagrodzenia i składki od nich naliczane i wydatki związane z realizacją 
ich statutowych zadań, tutaj zostanie wprowadzona korekta o 1 000,00 zł. Po 
wprowadzeniu tych wszystkich zmian dochody budżetu gminy na 2015 r. wynosić 
będą 32 826 370,26 zł, natomiast wydatki wynosić będą 32 241 563,00 zł. Zmienia 
się wynik budżetu, który stanowić będzie nadwyżka w kwocie 584 806,86 zł, którą 
planuje się przeznaczyć na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu 
kredytów i pożyczek. Wszystkie zmiany zostały uwzględnione w załącznikach do 
niniejszej uchwały. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały z autopoprawką.  
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 
2015r. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 13 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2015-2029.   
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
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 Konsekwentnie jak na każdej sesji, w związku z zmianami wprowadzonymi 
do uchwały budżetowej wprowadzamy zmiany do Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2015-2029. W załączniku nr 1 zostały 
wprowadzone zmiany po stronie dochodów i wydatków, dostosowano też 
pozostałe lata tej prognozy do przygotowanego projektu na rok 2016. W związku z 
tym, że to już zostało Państwu przedłożone, te zmiany zostały tutaj również 
uwzględnione. Jednocześnie zostanie wprowadzona zmiana w związku z  
autopoprawką, jeśli chodzi o wynagrodzenia i składki od nich naliczane. Ponieważ 
w Wieloletniej Prognozie Finansowej również ten wydatek zostaje pokazany w 
kolumnie 11.1, tutaj też dla roku 2015 zostanie wprowadzona właściwa wartość. 
Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.   
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2015-2029.   
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 14 – rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2016 r.  
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Burmistrza 
Pakości p. Wiesława Kończala. 

 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni zaproszeni goście. 
 Mam przyjemność zarekomendować Wysokiej Radzie projekt uchwały w 
sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2016 rok. Jak wiadomo 
konieczność uchwalenia tego aktu prawnego wynika z potrzeby ustanowienia na 
dany rok kalendarzowy podstaw gospodarki finansowej. W tym przypadku mowa 
o 2016 roku. Budżet jest bowiem narzędziem umożliwiającym kierowanie 
działaniami gminy, a taka najprostsza definicja to jest, roczny plan dochodów i 
wydatków oraz przychodów i rozchodów. Jest on przygotowany w oparciu o 
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przepisy ustawy o finansach publicznych oraz w oparciu o obowiązujące inne 
przepisy o dochodach jednostek samorządu terytorialnego. Przy oszacowaniu 
wydatków braliśmy pod uwagę wszelkiego rodzaju wnioski zgłoszone przez 
wszystkie środowiska, przede wszystkim przez mieszkańców Pakości, radnych 
Rady Miejskiej, jednostki podległe, w tym sołectwa. Kierowaliśmy się jedną 
podstawową zasadą, zasadą wynikającą z ustawy o samorządzie gminnym. Gmina 
przede wszystkim ma zaspokajać zbiorowe potrzeby mieszkańców gminy. 
Szanowni Państwo w § 1 oszacowaliśmy potencjalne dochody naszego budżetu w 
przyszłym roku i to co nam udało się spisać, to jest kwota 28 075 141,00 zł. 
Wydatki natomiast szacujemy, chociaż jak wiadomo to są tylko szacunki, w 
wysokości 31 375 141,00 zł. Jak widać wynik budżetu stanowi deficyt w 
wysokości 3 300 000,00 zł, który planujemy sfinansować przychodami z tytułu 
zaciągniętych kredytów w wysokości 1 000 000,00 zł i pożyczek w wysokości  
2 300 000,00 zł. Planowane zadania inwestycyjne określone są już tradycyjnie w 
tym najbardziej pożądanym załączniku nr 4 do niniejszej uchwały. 
Wyodrębniliśmy w projekcie budżetu kwotę  192 532,70 zł do dyspozycji sołectw, 
na tzw. fundusz sołecki. Tworzymy też rezerwę ogólną w wysokości 82 500,00 zł i 
celową w wysokości 67 500,00 zł, z przeznaczeniem na finansowanie zadań z 
zakresu zarządzania kryzysowego, to jest wymóg ustawowy. Jeśli chodzi o budżet 
Komisji Przeciwdziałania Alkoholizmowi, będzie ta komisja dysponowała 
budżetem 160 tys. zł. 9 000,00 zł przeznaczmy na realizację przedsięwzięć 
opisanych w Programie Przeciwdziałania Narkomanii. To również 
przedsięwzięcie, które określone jest w odrębnych przepisach. Zestawienie 
planowanych kwot dotacji udzielanych z budżetu gminy, określa załącznik nr 9. 
Tutaj przede wszystkim Ośrodek Kultury i Turystyki oraz Biblioteka. Jak co roku 
proszę Radę Miejską o upoważnienie mnie do zaciągania kredytów i pożyczek do 
wysokości poszczególnych limitów zobowiązań. I tak: na pokrycie przejściowego 
deficytu budżetu do 1 mln. zł, na sfinansowanie planowanego deficytu to jest 3 
300 tys. zł i na spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu emisji papierów 
wartościowych oraz zaciągniętych pożyczek. 
Szanowni Państwo pozwólcie, że na chwilę skupię się na zadaniach 
inwestycyjnych, tych określonych w załączniku nr 4 do uchwały budżetowej. Jak 
już wszystkim wiadomo takim podstawowym zadaniem będzie przebudowa drogi 
wojewódzkiej nr 255 Pakość-Strzelno. Jesteśmy w tej chwili w ciągłym kontakcie 
z Urzędem Marszałkowskim, i Departamentem Infrastruktury, i z Zarządem Dróg 
Wojewódzkich. Wszystko zmierza w dobrym kierunku, mamy nadzieję, że do tej 
inwestycji dojdzie. Jeśli chodzi o finansowanie, wiadomo, że województwo jest na 
tym samym etapie co gmina, służby Marszałka rozglądają się za środkami 
finansowymi. Tak na 100% w marcu będzie wiadomo, z jakich środków będzie ta 
inwestycja finansowana. Myślę, że również kwestia sporządzenia specyfikacji 
istotnych warunków zamówienia, to jest to, co nas bardzo interesuje, to też kwestia 
I kwartału przyszłego roku. My natomiast jak wiadomo musimy się skupić na 
przebudowie kanalizacji i wodociągu w odcinku tych pięciu ulic. Akurat tak się 
złożyło, że w ostatnich dniach listopada Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i 
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Gospodarki Wodnej ogłosił konkurs, w tym zakresie. Chcemy połączyć tą 
inwestycję przebudowy kanalizacja i wodociągu w tych pięciu głównych ulicach  
Pakości, mamy również gotową dokumentację na przebudowę kanalizacji 
wodociągu wraz z odbudową nawierzchni w ulicy Różanej, stąd też wyszedł nam 
taki duży już projekt ponad 10-ciomilionowy. No i aplikujemy, przygotowujemy, 
we współpracy z firmą Lech Consulting wniosek aplikacyjny. Ten wniosek 
zostanie opracowany do 26 stycznia. Niestety będziemy musieli się w związku z 
tym pod koniec stycznia spotkać, na pewno będzie konieczne zwołanie sesji Rady 
Miejskiej, ponieważ istnieje konieczność podjęcia stosownej uchwały w tym 
zakresie. Dzisiaj nie mogliśmy tej uchwały podjąć, ponieważ musimy mieć 
studium wykonalności na to przedsięwzięcie, potrzebny jest ten dokument i wtedy 
będziemy mieli jasno określoną nazwę tego zadania, będziemy wiedzieli, o jakich 
kwotach mówimy itd. Pracujemy nad tym i tak jak powiedziałem, do 26 stycznia 
chcemy wszystko to dopiąć, a do 29 stycznia jest termin złożenia wniosku 
aplikacyjnego. Jeśli nam to wyjdzie, to mamy duże pieniądze i dużą inwestycję. 
Oczywiście inwestycja ta byłaby realizowana nie tylko w tym roku, chcemy ją  
rozłożyć na dwa lata. W tym roku jeśli udałoby się rozpocząć, zakończyć w roku 
2017. Zresztą takie są również plany Marszałka, który również planuje tą 
przebudowę drogi w przeciągu dwóch najbliższych lat. Kolejna inwestycja jeśli 
mówimy o sprawach drogowych tj. droga wymieniona na początku zał. nr 4, droga 
Sójkowo-figura w miejscowości Rycerzewko. Wniosek złożyliśmy 7 grudnia tego 
roku w Urzędzie Marszałkowskim. Oczekujemy na odpowiedź. Jest to program 
budowy i modernizacji dróg lokalnych w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020. Oprócz tego, jeśli mówimy o drogach, to planowana 
jest przebudowa chodnika w sołectwie Rycerzewo. Cały czas planujemy, ścieżkę 
rowerową na odcinku Pakość-Aleksandrowo. Montaż finansowy trochę nam się 
jednak „rozjeżdża”, nie tylko nam, ale również i Barcin ma z tym kłopoty. W 
związku z czym sądzę, że przyszły rok jednak zejdzie nam jeszcze na dokładne  
przygotowanie tej inwestycji, a z drugiej strony jest to stosunkowo wygodne z 
punktu widzenia realizacji tych dużych przedsięwzięć, które przede wszystkim są 
przedsięwzięciami priorytetowymi. Kolejne inwestycje, bo tak to zostało określone 
w załączniku nr 4, to są inwestycje w oświacie. Niestety nie są to środki, które by 
satysfakcjonowały zarówno nas, jak i dyrektorów placówek. Na modernizację 
pomieszczeń w szkole podstawowej planujemy przeznaczyć kwotę 40 tys. zł, 
modernizację terenu przy Zespole Placówek Oświatowych w Kościelcu 25 tys. i w 
Gimnazjum niecałe 30 tys. zł. Mówiąc o oświacie, pracujemy nad dokumentacją 
techniczną budowy przedszkola. W tej chwili mamy gotowy projekt koncepcyjny. 
Wszystkich zainteresowanych zachęcam do spojrzenia w ten projekt koncepcyjny. 
Przypominam, to jest właśnie ten etap gdzie można zgłaszać różnego rodzaju 
uwagi, propozycje, podpowiedzi, tak aby zostały one uwzględnione przez 
architektów, którzy pracują nad tą dokumentacją. Spodziewany, że w pierwszy 
dniach, tygodniach przyszłego roku, takie mamy informacje ze strony Urzędu 
Marszałkowskiego, zostanie ogłoszony konkurs. Chcemy być gotowi, aby ten 
wniosek aplikacyjny na to zadanie również zgłosić. Pozostałe zadania określone w 
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załączniku nr 4 do uchwały to są zadania wynikające z realizacji funduszu 
sołeckiego. Większość z nich, to jest rozbudowa oświetlenia ulicznego w sołectwie 
Gorzany-Giebnia-Węgierce na kwotę 14 tys. zł, w Kościelcu 4 tys. zł, w Radłowie 
9 500 zł, w Wielowsi 7 tys. zł. Pozostałe sołectwa Dziarnowo, Jankowo oraz 
sołectwo Ludkowo-Mielno-Wojdal planuje doposażyć swoje istniejące już place 
zabaw.  
 Szanowni Państwo, to tyle jeśli chodzi o projekt uchwały. Proszę Wysoką 
Radę o podjęcie dobrej decyzji. Dziękuję bardzo.  
 

Przewodniczący obrad poprosił o zabranie głosu Przewodniczącego 
Komisji Budżetu i Finansów p. Marcina Nieznalskiego i przedstawienie opinii 
komisji o projekcie budżetu. 

 
Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu Wysoka Rado, Zaproszeni goście.  

 Chciałbym przedstawić opinię Komisji Budżetu i Finansów o projekcie  
budżetu Gminy Pakość na 2016 rok. Komisja Budżetu i Finansów Rady Miejskiej 
w Pakości w obecności Burmistrza Pakości i Skarbnika Gminy na posiedzeniu w 
dniu 2 grudnia 2015 r. zapoznała się z projektem budżetu gminy na 2016 rok oraz 
Wieloletnią Prognozą Finansową Gminy Pakość na lata 2016-2029. Komisja 
przeanalizowała wszystkie wpływy i wydatki planowane w budżecie. Biorąc 
powyższe pod uwagę Komisja Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w Pakości 
opiniuje pozytywnie projekt budżetu gminy Pakość na 2016 r.  wraz z Wieloletnią 
Prognozą Finansową Gminy Pakość na lata 2016-2029. Dziękuję. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o zabranie głosu Skarbnika Gminy p. Annę 
Kruszka.  

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
Przedstawię Państwu opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej o 

przedłożonym projekcie budżetu gminy na 2016 rok oraz opinię o możliwości 
sfinansowania deficytu przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej Gminy 
Pakość na rok 2016.  

Uchwała Nr 12/P/2015 Składu Orzekającego Nr 3 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 23 listopada 2015 roku w sprawie opinii o 
projekcie uchwały budżetowej Gminy Pakość na 2016 rok. Skład Orzekający Nr 3 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy w osobach: przewodniczący – 
Andrzej Tatkowski, członkowie – Lidia Dudek, Włodzimierz Górzyński uchwalił, 
co następuje: zaopiniować pozytywnie projekt uchwały budżetowej Gminy Pakość 
na 2016 rok. Burmistrz Pakości spełniając wymogi określone art. 238 ust. 1 pkt 2 
ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych przekazał w dniu  
16 listopada 2015 r. do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy projekt 
uchwały budżetowej Gminy na 2016 rok. Przy ocenie przedłożonego projektu 
budżetu przeanalizowano również projekt uchwały w sprawie wieloletniej 
prognozy finansowej Gminy, uwzględniając w szczególności wymóg spełnienia 
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normy, o której stanowi art. 243 ustawy. Projekt uchwały budżetowej na 2016 rok 
zawiera obligatoryjne elementy określone w art. 212 ust. 1 ustawy, tj. m.in.: łączną 
kwotę planowanych dochodów budżetu w wysokości 28 075 141,00 zł, z 
wyodrębnieniem dochodów bieżących w wysokości 27 345 941,00 zł, dochodów 
majątkowych w wysokości 729 200,00 zł; łączną kwotę planowanych wydatków 
budżetu w wysokości 31 375 141,00 zł, z wyodrębnieniem wydatków bieżących w 
wysokości 26 349 157,00 zł, wydatków majątkowych w wysokości 5 025 984,00 
zł; łączną kwotę planowanych przychodów i rozchodów budżetu, wynik finansowy 
ze wskazaniem źródeł pokrycia planowanego deficytu; limity zobowiązań z tytułu 
zaciąganych kredytów i pożyczek oraz emitowanych papierów wartościowych. 
Plan dochodów i wydatków opracowano w pełnej szczegółowości klasyfikacji 
budżetowej, z zachowaniem obowiązującej klasyfikacji budżetowej. Burmistrz 
Pakości zaproponował przyjęcie na 2016 rok budżetu z deficytem w kwocie  
3 300 000,00 zł, który sfinansowany będzie przychodami pochodzącymi z 
pożyczek w kwocie 2 600 000,00 zł oraz kredytów w kwocie 700 000,00 zł. 
Wskazane w projekcie przychody w łącznej kwocie 4 066 208,44 zł zapewniają 
sfinansowanie planowanego deficytu i planowanych rozchodów budżetu. 
Przedłożony projekt spełnia wymóg wynikający z art. 242 ust. 1 ustawy, który 
stanowi, że organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może 
uchwalić budżetu, w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane 
dochody bieżące powiększone o nadwyżkę budżetowa z lat ubiegłych i wolne 
środki, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy. Gmina nie zaplanowała 
dochodów na realizację programów i projektów finansowanych z budżetu Unii 
Europejskiej, natomiast wydatki bieżące określono w kwocie 41 681,00 zł. 
Zaplanowane rezerwa ogólna i rezerwa celowa mieszczą się w ustawowo 
określonej relacji do planowanych wydatków budżetu. Rezerwę celową w kwocie 
67 500,00 zł przeznacza się na realizację zadań z zakresu zarządzania 
kryzysowego. Zestawienie planowanych kwot dotacji udzielanych z budżetu 
gminy sporządzono zgodnie w wymogami art. 215 ustawy, tj. w podziale na 
dotacje dla jednostek sektora finansów publicznych i dla jednostek spoza sektora, z 
wyodrębnieniem dotacji przedmiotowych, podmiotowych i celowych, co 
zaprezentowano w załączniku Nr 9 do projektu. W projekcie uchwały 
zaplanowano dochody z tytułu wydawanych zezwoleń na sprzedaż napojów 
alkoholowych w kwocie 160 000,00 zł, które w całości przeznacza się na realizację 
zadań określonych w gminnym programie profilaktyki i rozwiązywania 
problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii, co przedstawiono w 
załączniku Nr 8 projektu. Zaplanowano również wpływy związane z 
gromadzeniem środków z opłat i kar za korzystanie ze środowiska w kwocie  
400 000,00 zł, które przeznaczono na sfinansowanie zadań Gminy w zakresie 
ochrony środowiska i gospodarki wodnej, co zaprezentowano w załączniku Nr 10 
do projektu uchwały. W projekcie budżetu uwzględniono dochody związane z 
gospodarowaniem odpadami komunalnymi w kwocie 975 000,00 zł, natomiast 
wydatki określono w wysokości 1 085 000,00 zł. Projekt budżetu zabezpiecza 
wydatki w kwocie 192 532,70 zł na realizację przedsięwzięć przez poszczególne 
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sołectwa Gminy, w ramach funduszu sołeckiego. Skład Orzekający przypomina, iż 
zgodnie z ustawą z dnia 21 lutego 2014 r. o funduszu sołeckim wskazane przez 
sołectwa przedsięwzięcia muszą być zadaniami własnymi Gminy, służącymi 
poprawie warunków życia jej mieszkańców oraz muszą być zgodne ze strategią 
rozwoju Gminy. Wydatki funduszu sołeckiego sporządzono z załączniku Nr 5 do 
projektu uchwały w pełnej szczegółowości klasyfikacji budżetowej. W projekcie 
uchwały budżetowej określono upoważnienia dla Burmistrza wynikające z art. 212 
ust. 2 pkt 1 ustawy do zaciągania pożyczek i kredytów oraz emisji papierów 
wartościowych na pokrycie występującego w ciągu roku przejściowego deficytu, 
finansowanie planowanego deficytu oraz spłatę wcześniej zaciągniętych 
zobowiązań. Na mocy art. 212 ust. 2 pkt 2 w związku z art. 258 ust. 1 pkt 1 ustawy 
w projekcie zawarto upoważnienie dla Burmistrza do dokonywania zmian w 
budżecie, w zakresie wydatków bieżących na uposażenia i wynagrodzenia ze 
stosunku pracy oraz wydatków majątkowych. Sposób ogłoszenia uchwały 
budżetowej i jej wejście z życie przedstawiony w § 15 projektu uchwały, jest 
zgodny z obowiązującymi przepisami o ile uchwała zostanie podjęta do dnia  
31 grudnia 2015 r. Zdaniem Składu Orzekającego przedłożony projekt budżetu 
Gminy Pakość spełnia wymogi formalne i merytoryczne. Projekt uchwały 
budżetowej zawiera obligatoryjne elementy określone w ustawie o finansach 
publicznych. Biorąc pod uwagę powyższe ustalenia orzeczono jak w sentencji. 

 
Kolejna opinia dotycząca możliwości sfinansowania planowanego deficytu, 

podjęta uchwałą Nr 6/Dpr/2015 Składu Orzekającego Nr 3 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 23 listopada 2015 r. Skład Orzekający Nr 3 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy w osobach: przewodniczący – 
Andrzej Tatkowski, członkowie – Lidia Dudek, Włodzimierz Górzyński uchwalił, 
co następuje: zaopiniować pozytywnie możliwość sfinansowania planowanego 
deficytu przedstawionego przez gminę Pakość w projekcie uchwały budżetowej na 
2016 rok. Burmistrz Miasta i Gminy Pakość spełniając wymogi określone art. 238 
ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych przekazał 
w dniu 16 listopada 2015 r. do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy 
projekt uchwały budżetowej Gminy Pakość na 2016 rok. Z projektu budżetu na 
2016 rok wynika, że prognozowane dochody wynoszą 28 075 141,00 zł, natomiast 
limit wydatków ustalono na kwotę 31 375 141,00 zł. Planowany wynik finansowy- 
deficyt wynosi 3 300 000,00 zł. Skład Orzekający  pragnie wskazać, iż od 2014 r., 
a także w każdym kolejnym roku budżetowym, jednostki samorządu terytorialnego 
są zobowiązane do zachowania relacji spłat, o której stanowi art. 243 ustawy o 
finansach publicznych. Zaciągnięcie zobowiązań długoterminowych na 
sfinansowanie planowanego na 2016 rok deficytu, zaliczanych do tytułów 
dłużnych, będzie miało wpływ na sytuację finansową Gminy w latach przyszłych. 
W związku z powyższym możliwość sfinansowania planowanego na 2016 rok 
deficytu, przychodami pochodzącymi z zaciągniętych zobowiązań należy 
rozpatrywać w kontekście wieloletniej prognozy finansowej Gminy. Z przysłanego 
do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy projektu uchwały w sprawie 
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wieloletniej prognozy finansowej Gminy Pakość, obejmującej lata 2016-2029, 
wynika, iż w okresie objętym prognozą zachowana zostanie relacja spłat 
zobowiązań wyrażona normą, o której stanowi art. 243 ustawy. Analiza projektu 
uchwały budżetowej Gminy Pakość na 2016 rok, powiązana z analizą WPF Gminy 
wskazuje, że Gmina ma możliwości sfinansowania planowanego na 2016 rok 
deficytu. Biorąc powyższe pod uwagę orzeczono jak w sentencji. Dziękuję bardzo. 

 
Głosy w dyskusji: 
 
Radny p. Tomasz Żak 
Mam pytanie do p. Burmistrza. Czy w sytuacji gdyby się nie udało załatwić 
dofinansowania do tej największej inwestycji, to ona będzie też realizowana na 
kredyt? 
 
Burmistrz Pakości p. Wiesław Kończal. 
Mówimy o przebudowie sieci kanalizacyjnej i wodociągowej w ciągu drogi 
wojewódzkiej? 
 
Radny p. Tomasz Żak 
Tak, dokładnie. 
 
Burmistrz Pakości p. Wiesław Kończal. 
Wtedy mamy pomysł taki, żeby skorzystać ewentualnie z pożyczki  
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, ale to trochę za wcześnie o tym 
mówić. Mamy nadzieję, że uda się skorzystać z tej oferty Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska. Jest to korzystniejsze o tyle, że jest większy procent 
dofinansowania. Pożyczka jest umarzalna, ale tylko do 30%, oczywiście po 
upływie określonego okresu, po spełnieniu warunków, natomiast narodowy 
fundusz są to środki unijne i 85% dofinansowania. To jest bardzo korzystna 
sytuacja i moglibyśmy wtedy jednocześnie połączyć, bo nie mamy pomysłu na 
sfinansowanie ul. Różanej, a w tym przypadku jest to powiązane z tą inwestycją, 
jest partnerstwo z Marszałkiem Województwa. Tutaj widzimy jakieś dodatkowe 
punkty, które mogą wpłynąć na rozpatrzenie pozytywne tego naszego wniosku. 
 
Radny p. Tomasz Żak 
Czyli w najgorszej sytuacji to jest 30% dofinansowania jakby, tak? 
 
Burmistrz Pakości p. Wiesław Kończal. 
Pożyczka tak, 30% umarzana jest pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska. 
      
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 

 
Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2016 r. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 15 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 
2016-2029. 
   

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 
 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
  Przedstawię opinię o projekcie uchwały wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Pakość na lata 2016-2029. W załączniku nr 1 zostały wprowadzone 
wartości wynikające z podjętej uchwały budżetowej na rok 2016 jeśli chodzi o 
dochody, wydatki, wynik budżetu. Jedyne co musimy w treści dopisać w 
paragrafie 5, to numer uchwały z roku 2015, która straci moc, ponieważ od 
nowego roku będzie obowiązywać dziś podjęta na rok 2016 uchwała. Uchwała Nr 
12/WPF/2015 Składu Orzekającego Nr 3 Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy z dnia 23 listopada 2015 r. w sprawie opinii o projekcie uchwały w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 2016-2029. 
Skład Orzekający Nr 3 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy w 
osobach: przewodniczący – Andrzej Tatkowski, członkowie – Lidia Dudek, 
Włodzimierz Górzyński uchwalił, co następuje: zaopiniować pozytywnie z uwagą 
projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na 
lata 2016-2029. Burmistrz Miasta i Gminy Pakość spełniając wymogi określone w 
art. 230 ust. 2 pkt 1 ustawy w z dnia 27 sierpnia 2009 o finansach publicznych 
przekazał w dniu 13 listopada 2015 r. do Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
obejmujący lata 2016-2029. Skład Orzekający stwierdził, że projekt uchwały 
spełnia wymogi konstrukcyjne wynikające z przepisów ustawy o finansach 
publicznych oraz rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 10 stycznia 2013 r. w 
sprawie wieloletniej prognozy finansowej jednostek samorządu terytorialnego. W 
projekcie uchwały oraz załączniku dotyczącym prognozy zawarto obligatoryjne 
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elementy określone w art. 226 ustawy oraz rozporządzeniu. Po przeanalizowaniu 
przedstawionych w projekcie uchwały w sprawie WPF danych Skład Orzekający 
stwierdził, co następuje. Burmistrz Miasta i Gminy Pakość zaproponował 
sporządzenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016-2029. 
Dołączone do projektu objaśnienia przyjętych wartości w sposób czytelny i 
przejrzysty odnoszą się do metodologii opracowania danych oraz przyczyn 
prognozowanej sytuacji Gminy Pakość. Skład Orzekający przypomina, że zgodnie 
z art. 226 ust. 2a ustawy objaśnienia są integralną częścią WPF i winny być 
dołączone do każdej uchwały w sprawie WPF, również uchwały zmieniającej 
prognozę. Wykazana w projekcie wieloletniej prognozy finansowej Gminy relacja 
zrównoważenia wydatków bieżących, o której mowa w art. 242 ustawy jest 
zachowana w całym okresie objętym prognozą. Podczas analizy WPF Skład 
Orzekający zwrócił szczególną uwagę na prognozowane dochody z budżetu Unii 
Europejskiej oraz dochody ze sprzedaży majątku. W projekcie WPF zaplanowano 
wyłącznie w 2016 roku wydatki bieżące ze środków pochodzących z budżetu Unii 
Europejskiej na poziomie 41 681,00 zł. Dochody ze sprzedaży majątku 
zaplanowano w latach 2016-2018. W objaśnieniach przyjętych wartości 
zamieszczono szczegółową informację o wysokości prognozowanych dochodów 
ze sprzedaży mienia, poprzez podanie tytułów mienia przeznaczonego do 
sprzedaży. Dochody ze sprzedaży mienia są jednym z elementów składowych do 
wyliczenia relacji, o której stanowi art. 243 ustawy, tak więc dana jednostka 
samorządu terytorialnego jest bezwzględnie zobowiązana do zamieszczenia w 
objaśnieniach przyjętych wartości szczegółowej informacji opisowej o wielkości 
prognozowanych dochodów z tego tytułu. Zgodnie z przepisem art. 226 ust. 1 pkt 
6 ustawy w WPF przedstawiono kwotę długu Gminy Pakość na koniec każdego 
roku objętego prognozą oraz sposób sfinansowania jego spłaty. Prognozę kwoty 
długu sporządzono zgodnie z obowiązującymi przepisami dotyczącymi 
klasyfikacji tytułów dłużnych. Prognozowana kwota długu na koniec 2016 roku 
wyniesie 12 094 173,97 zł. Spłata zobowiązań zaliczanych do tytułów dłużnych w 
2016 roku w kwocie 766 208,44 zł pokryta zostanie przychodami z kredytów. 
Ustawa z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych w art. 243 wprowadziła 
od 2014 roku dla jednostek samorządu terytorialnego nowy wskaźnik limitu 
obsługi zadłużenia. Konstrukcja normy zakłada, że w danym roku budżetowym 
relacja wydatków związanych z obsługą zadłużenia i udzielonymi poręczeniami i 
gwarancjami a dochodami nie może być wyższa od relacji pomiędzy różnicą 
dochodów bieżących powiększonych o dochody ze sprzedaży majątku i wydatkami 
bieżącymi a dochodami, obliczanej dla trzech lat poprzedzających dany rok 
budżetowy, jako średnia arytmetyczna z tych lat. Z WPF Gminy Pakość wynika, 
że omawiana relacja zostanie zachowana w całym okresie objętym prognozą. 
Skład Orzekający zwraca uwagę, iż w 2018 roku dopuszczalny wskaźnik spłat 
zobowiązań określony w art. 243 ustawy tj. prawa strona wzoru, jest wyższy od 
wskaźnika planowanej łącznej kwoty spłat zobowiązań, czyli lewej strony wzoru, 
zaledwie o 0,41%, co może świadczyć o zakładanych w tym roku budżetowym 
trudnościach Gminy z utrzymaniem bieżącej płynności finansowej, a tym samym 
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problemach związanych z zachowaniem relacji spłat zobowiązań, skutkujących 
niemożnością uchwalenia budżetu, a w konsekwencji powyższego wdrożeniem 
procedur określonych przepisem art. 240a ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o 
finansach publicznych. Do projektu uchwały w sprawie WPF dołączono wykaz 
wieloletnich przedsięwzięć, które Gmina zamierza realizować w latach 2016-2022. 
Skład Orzekający stwierdził, że wykaz ten spełnia wymogi formalne określone 
przepisem art. 226 ust. 3 ustawy. W projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy zamieszczono również fakultatywne upoważnienia dla organu 
wykonawczego do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją przedsięwzięć 
oraz z tytułu umów, których realizacja w roku budżetowym i w latach następnych 
jest niezbędna dla zapewnienia ciągłości działania jednostki, a których płatności 
wykraczają poza rok budżetowy. Ponadto zaproponowano wprowadzenie 
upoważnienia dla Burmistrza do przekazania kierownikom jednostek 
organizacyjnych Gminy uprawnień wynikających z art. 228 ust. 2 ustawy. 
Stosownie do przepisu art. 229 ustawy wartości przyjęte w projekcie WPF i 
budżecie są zgodne w zakresie wyniku budżetu i związanych z nim kwot 
przychodów i rozchodów oraz długu jednostki. Z zapisów uchwały wynika, że 
wejdzie ona w życie z dniem 1 stycznia 2016 roku. Biorąc pod uwagę powyższe 
ustalenia orzeczono jak w sentencji. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.      
  
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 

 
Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  

uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 2016-
2029. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 16 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, 
nabywania i wykupu.   
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 
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 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  
  W związku z uzyskanymi oszczędnościami w procedurach przetargowych 
przy wyłonieniu wykonawców naszych zadań inwestycyjnych zmniejszyła się 
wartość tych zadań, zmniejszyła się też potrzeba zaciągnięcia długu. Planowaliśmy 
wstępnie uzyskać kwotę 2 609 000,00 zł z tytułu emisji obligacji. Kwotę tę 
proponujemy zmniejszyć do tej, która jest nam potrzebna 1 894 000,00 zł. 
Pierwotna uchwała Nr III/23/2015 była podjęta 12 lutego 2015 r. Do paragrafu 1 
tej uchwały proponujemy wprowadzić zmianę. § 1 ust. 1 uchwały otrzymałby 
nowe brzmienie: Gmina Pakość wyemituje 1 894 obligacje o wartości nominalnej 
1 000,00 zł każda, na łączną kwotę 1 894 000,00 zł”. Proponujemy również nowe 
brzmienie § 3 ust. 1 tej uchwały: Obligacje zostaną wyemitowane w następujących 
seriach: seria A15 o wartości 109 000, seria B15 o wartości 160 000, seria C15 o 
wartości 210 000 i tutaj te wartości zostają utrzymane z poprzedniej uchwały, 
natomiast zmieniamy serię D15 z wartości 260 000 do wartości 145 000, czyli 
obniżamy. Seria E15 o wartości 310 000, seria F15 o wartości 360 000 i seria G15 
o wartości 600 000 zł również zostają utrzymane w tych wysokościach, które były 
przyjęte w pierwotnej uchwale. Wykreślamy serię H15, której wartość wynosiła 
600 000 zł. Konsekwentnie w § 4 ust. 1 uchwały, gdzie mówimy o wykupie 
emitowanych obligacji pozostawiamy te lata, które były pierwotnie wprowadzone, 
czyli w 2020 r. zostaną wykupione obligacje serii A15, w 2021 r. zostaną 
wykupione obligacje serii B15, w 2022 r. zostaną wykupione obligacje serii C15, 
w 2023 r. zostaną wykupione obligacje serii D15, w 2024 r. zostaną wykupione 
obligacje serii E15, w 2025 r. zostaną wykupione obligacje serii F15, w 2026 r. 
zostaną wykupione obligacje serii G15. Został wykreślony rok 2027, czyli seria 
obligacji H15. Zmiana w tej uchwale jest niezbędna w związku z tym, że jeszcze w 
grudniu mamy wyemitować ostatnią serię, serię B15 i dom maklerski, który nas 
reprezentuje w przypadku emisji, potrzebuje aktualną wartość obligacji, którą 
chcemy w tym roku jeszcze wyemitować. Tak, że tutaj zmniejszenie do tych 
wartości, które są potrzebne. Bardzo proszę o przyjęcie przedstawionego projektu 
uchwały.    
  
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
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Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, 
nabywania i wykupu.   
  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 17 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wysokości 
diet dla sołtysów Gminy Pakość. 
  

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu 
Pełnomocnika ds. rolnych p. Marka Nieznalskiego. 
  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni goście.  
 W uchwale nr XXXIII/315/2014 Rady Miejskiej w Pakości z dnia  
11 września 2014 r. w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wysokości diet dla 
sołtysów Gminy Pakość, w § 1 proponujemy nadać nowe brzmienie tj. kwota stała 
w wysokości 150,00 zł za realizację zadań określonych przez Radę Miejską w 
statutach sołectw. Uchwała ta weszłaby w życie z dniem 1 stycznia 2016 r. Jako 
uzasadnienie do proponowanej zmiany, chciałbym nadmienić, że jest to  
odpowiedź na wniosek grupy sołtysów skierowany do Rady Miejskiej i do  
p. Burmistrza w sprawie podniesienia wysokości diet. Wysokość dotychczas 
obowiązującej diety wynosiła 100,00 zł w tym składniku. Przypomnę, że 
omawiana uchwała przewidywała wysokość diety trójskładnikowo, czyli pierwszy 
składnik w wysokości 100,00 zł za realizację zadań określonych w statutach 
sołectw, drugim składnikiem była wysokość 100,00 zł za realizację zadań 
wynikających z funduszu sołeckiego i trzeci składnik za udział w naradach 
sołtysów organizowanych przez Burmistrza Pakości. Proponujemy zmianę tylko w 
jednym ze składników w wysokości 50,00 zł. Propozycja ta była omawiana z 
sołtysami na naradzie Burmistrza, również na Komisji Budżetu i Finansów. W 
ujęciu rocznym podwyższenie diety sołtysom skutkować będzie zwiększeniem 
obciążenia budżetu gminy o kwotę 7 200,00 zł. Podstawę prawną zmiany w 
uchwale stanowi zapis art. 37b ustawy o samorządzie gminnym, który wskazuje 
radę gminy jako właściwą do ustalania zasad przyznawania i wysokości diet dla 
przewodniczących organów wykonawczych jednostek pomocniczych gminy. 
Proszę o przyjęcie projektu uchwały.         
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   15 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wysokości 
diet dla sołtysów Gminy Pakość. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Przewodniczący obrad ogłosił 10 minut przerwy. 
 
Przewodniczący obrad poinformował, że obrady opuścił radny p. Józef Siembab i 
od tej chwili w sesji uczestniczy 14 radnych Rady Miejskiej.  
 
 
Do pkt. 18 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości  w 
sprawie uchwalenia na 2016 rok Programu współpracy Gminy Pakość z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas wspólnego posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury Sportu i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowych oraz Komisji Spraw Społecznych i Porządku 
Publicznego. Poprosił o zabranie głosu Kierownika Referatu Oświaty, Kultury i 
Promocji Gminy p. Mariusza Jarzynowskiego. 

  
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  
  Podjęcie przedmiotowej uchwały ma na celu stworzenie lepszych warunków 
dla rozwoju inicjatyw lokalnych oraz struktur działania na rzecz społeczności 
lokalnych. Stanowić będzie również istotny instrument zwiększenia wpływu 
obywateli na kreowanie polityki społecznej w gminie oraz ułatwi organizacjom 
pozarządowym i innym podmiotom określonym w ustawie z dnia 24 kwietnia 
2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie dostęp do realizacji 
projektów konkretnych zadań publicznych przeprowadzanych przez samorząd 
gminny. Gmina uzyska tym samym podstawy prawne dotyczące zasad wspierania 
zadań publicznych ww. podmiotom oraz udzielania dotacji na ich realizację. 
Projekt programu współpracy został udostępniony na stronie internetowej gminy 
Pakość. W terminie do 7 dni od udostępnienia programu współpracy, 
zainteresowane podmioty mogły składać wnioski i uwagi do przedstawionego 
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projektu. Podstawę prawną podjęcia przedmiotowej uchwały stanowi art. 5a ust. 1 
i ust. 4 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie. Zgodnie z tymi przepisami organ stanowiący jednostki samorządu 
terytorialnego uchwala po konsultacjach z organizacjami pozarządowymi oraz 
podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3, przeprowadzonych w sposób określony 
w art. 5 ust. 5 roczny program współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz 
podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3. Program współpracy z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 zawiera w 
szczególności: cel główny i cele szczegółowe programu, zasady współpracy, 
zakres przedmiotowy, formę współpracy, priorytetowe zadania publiczne, okres 
realizacji programu, sposób realizacji programu, wysokość środków 
przeznaczonych na realizację programu, sposób oceny realizacji programu, 
informację o sposobie tworzenia programu oraz przebiegu konsultacji, tryb 
powoływania i zasady działania komisji konkursowych do opiniowania ofert w 
otwartych konkursach ofert. Projekt został dostarczony do materiałów, które 
Państwo otrzymaliście, proszę bardzo o podjęcie uchwały.         
  
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę w sprawie uchwalenia na 2016 rok Programu współpracy Gminy Pakość z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie. 

 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 19 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych 
przedszkoli oraz osób prowadzących wychowanie przedszkolne w innych 
formach, a także trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i 
wykorzystywania tych dotacji. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o zabranie głosu Kierownika Referatu 
Oświaty, Kultury i Promocji Gminy p. Mariusza Jarzynowskiego. 
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 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  
 Na mocy art. 34 z dnia 20 lutego 2015 r. o zmianie systemu oświaty oraz 
niektórych innych ustaw organy stanowiące jednostek samorządu terytorialnego 
zostały zobligowane do podjęcia nowych uchwał dotyczących ustalania trybu 
udzielania i rozliczania dotacji w oparciu o znowelizowany przepis art. 90 ust. 4 
ustawy o systemie oświaty w terminie do dnia 31 grudnia 2015 r. Zgodnie z art. 18 
ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym do wyłącznej 
właściwości rady gminy należy stanowienie w sprawach zastrzeżonych ustawami 
do jej kompetencji. W myśl art. 90 ust. 4 ustawy z dnia 7 września 1991 r. o 
systemie oświaty organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego ustala tryb 
udzielania i rozliczania dotacji, o którym mowa w ustępie 1a, 1c i 2-3b oraz tryb i 
zakres kontroli prawidłowości ich pobierania i wykorzystywania uwzględniając w 
szczególności podstawę obliczania dotacji, zakres danych, które powinny być 
zawarte we wniosku o udzielenie dotacji i w rozliczeniu jej wykorzystania oraz 
termin i sposób rozliczenia dotacji. Wobec powyższego bardzo proszę o podjęcie 
uchwały.            
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 
niepublicznych przedszkoli oraz osób prowadzących wychowanie przedszkolne w 
innych formach, a także trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i 
wykorzystywania tych dotacji. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 20 rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2015 rok na 
terenie gminy Pakość”. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas wspólnego posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury Sportu i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowych oraz Komisji Spraw Społecznych i Porządku 
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Publicznego. Poprosił o zabranie głosu Kierownika Referatu Spraw 
Obywatelskich, Obronnych i Ochrony Zdrowia p. Elżbietę Szymborską.  
 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Szanowni 
Państwo.  
 W załączniku do uchwały nr II/11/2014 Rady Miejskiej w Pakości z dnia  
29 grudnia 2014 r. w sprawie zatwierdzenia Gminnego Programu Profilaktyki 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2015 r. proponujemy dokonać 
następujących zmian. W tabeli zamieszczonej w rozdziale IV pkt a, cel II pkt 6 
koszty działania w wysokości 15 000,00 zł, zastąpić kosztami działania w 
wysokości 17 550,00 zł. Cel II pkt 7 koszty działania w wysokości 27 000,00 zł, 
zastąpić kosztami działania w wysokości 29 850,00 zł. W celu VI pkt 3 koszty 
działania w wysokości 6 500,00 zł zastąpić kosztami działania w wysokości 
7 600,00 zł. W rozdziale V postanowienia końcowe, gdzie są zaznaczone razem 
planowane wydatki w kwocie 152 481,00 zł, zastąpić wydatkami w kwocie 
158 981,00 zł. Środki na realizację gminnego programu na 2015, zostały 
zwiększone z uwagi na większe wpływy z opłat za korzystanie z zezwoleń na 
sprzedaż napojów alkoholowych. Środki te proponujemy przeznaczyć na 
działalność świetlicy socjoterapeutycznej w Pakości, świetlic opiekuńczo-
profilaktycznych w Radłowie i Kościelcu oraz na bieżącą działalność Gminnej 
Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Pakości. Proszę Państwa o 
przyjęcie projektu uchwały.      
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2015 rok na terenie 
gminy Pakość”. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 21 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych na 2016 rok na terenie gminy Pakość”. 
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Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas wspólnego posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury Sportu i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowych oraz Komisji Spraw Społecznych i Porządku 
Publicznego. Poprosił o zabranie głosu Kierownika Referatu Spraw 
Obywatelskich, Obronnych i Ochrony Zdrowia p. Elżbietę Szymborską.  
 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Szanowni 
Państwo.  
 Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
na rok 2016, uchwala się na podstawie przepisów ustawy z dnia 26 października 
1982 r. o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi. Program 
ten stanowi załącznik do projektu uchwały. W programie tym jako cele główne 
wyznaczono: zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla 
osób uzależnionych od alkoholu; udzielanie rodzinom, w których występują 
problemy alkoholowe pomocy psychologicznej i pomocy prawnej; prowadzenie 
profilaktycznej działalności informacyjnej i edukacyjnej w zakresie rozwiązywania 
problemów alkoholowych oraz wspomaganie działalności instytucji; stowarzyszeń 
osób fizycznych służącej rozwiązywaniu problemów alkoholowych, a także 
podejmowanie interwencji w związku z naruszeniem przepisów wymienionej 
wcześniej ustawy. Na zadania ujęte w programie na 2016 rok przeznaczono środki 
w wysokości 151 000,00 zł. Proszę Państwa o przyjęcie uchwały. 
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2016 rok na terenie gminy Pakość”. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 22 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 
na 2016 r. na terenie gminy Pakość”. 
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Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas wspólnego posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury Sportu i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowych oraz Komisji Spraw Społecznych i Porządku 
Publicznego. Poprosił o zabranie głosu Kierownika Referatu Spraw 
Obywatelskich, Obronnych i Ochrony Zdrowia p. Elżbietę Szymborską.  
 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Szanowni 
Państwo.  
 Gminny Program Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2016 uchwalany jest 
na podstawie przepisów ustawy z dnia 29 lipca 2005 roku o przeciwdziałaniu 
narkomanii. Program ten stanowi załącznik do projektu uchwały. W programie 
jako cele główne wyznaczono: poszerzenie wiedzy mieszkańców w zakresie 
problematyki narkomanii poprzez upowszechnianie informacji, udział w 
kampaniach edukacyjno-informacyjnych; wychodzenie z edukacją  i informacją na 
imprezy środowiskowe; ograniczenie używania środków odurzających oraz 
ryzykownych zachowań w tym zakresie przez realizację szkoleń; wdrożenie 
programów profilaktyki uniwersalnej i wczesnej interwencji; wspieranie 
działalności profilaktyczno-wychowawczej w świetlicach opiekuńczo-
profilaktycznych i świetlicy socjoterapeutycznej. Na realizację zadań ujętych w 
tym programie wyznaczono środki w wysokości 9 000,00 zł. Proszę Państwo o 
podjęcie projektu uchwały.    
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2016 r. na terenie gminy Pakość”. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 23 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie dopłat dla wybranych taryfowych grup odbiorców usług.  
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Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 
 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
Przedmiotem projektu uchwały są dopłaty do taryfy za zbiorowe 

zaopatrzenie w wodę, określonej przez Przedsiębiorstwo Usług Gminnych w 
Pakości. W taryfie dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego 
odprowadzania ścieków na terenie gminy Pakość dopłata ta będzie obowiązywać 
w okresie od 1 stycznia do 31 grudnia 2016 r. Dotyczy ona kwoty 1,16 do m3 dla 
grupy taryfowej C, są to gospodarstwa domowe mieszkańców zamieszkałych w 
sołectwie Giebnia gm. Pakość. Mieszkańcy ci zakupują wodę z Przedsiębiorstwa 
Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Janikowie dlatego też kwota, którą 
płacą jest wyższa i stanowi 4,14 od m3, stąd co roku Rada Miejska podejmuje 
uchwałę w sprawie dopłat do tej grupy taryfowej. Koszt roczny to ok. 2 500,00 zł. 
Są to środki, które gmina dotuje do tej grupy taryfowej. Bardzo proszę o przyjęcie 
projektu uchwały.     
 
Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła  
uchwałę w sprawie dopłat dla wybranych taryfowych grup odbiorców usług. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 24 - zapytania i wolne wnioski. 
 
Nie wniesiono zapytań i wniosków. 
 
   
Do pkt. 25 - odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
 

Odpowiedzi udzielił Burmistrz Pakości p. Wiesław Kończal. 
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Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, Szanowni zaproszeni 
goście. 
 Interpelacja złożona przez p. radnego Kujawę - uważam słuszna uwaga. 
Kwestia dotycząca poprawy stanu bezpieczeństwa osób przechodzących w miejscu 
dla pieszych, zwłaszcza podążających do szkół dzieci, to jest bardzo ważna rzec, z 
stąd też podejmujemy ten sygnał, spróbujemy coś wspólnie z Zarządem Dróg 
Wojewódzkich wymyślić. Chodzi, tak to zrozumiałem, o jakieś dodatkowe 
oznakowanie tego miejsca, z uwagi na duże i natężenie ruchu pojazdów, jak i 
pieszych. Spróbujemy zaproponować jakieś rozwiązanie i uzgodnić to z zarządcą 
drogi, bo jak wiadomo jest to droga wojewódzka. I to była jedyna interpelacja 
zgłoszona przez Państwa radnych, w związku z czym pozwólcie, że złożę Państwu 
serdeczne słowa podziękowania za tą podjętą dobrą decyzję dzisiaj, uchwalenie w 
ostatnich dniach tego mijającego roku budżetu na rok przyszły. Można by pokusić 
się o żart, że jesteście Państwo dostarczycielami dobrego prezentu dla 
mieszkańców Pakości - budżet pod choinkę. Chciałoby się, żeby to były lepsze 
pieniądze, chciałoby się żeby zwłaszcza po stronie wpływów, ten nasz budżet był 
nieco lepszy. Mamy też taką nadzieje, że uda się te działania prorozwojowe, czy 
promocyjne z większym impetem wprowadzać w życie, temu służy chociażby  
projekt Kujawsko-Pomorski INWEST, o którym mówiłem. To jest projekt o 
wartości ponad 2 mln zł, tych beneficjentów nie dużo, bo tylko 10 gmin i samorząd 
województwa. Na 10 gmin jest podzielone tylko 15% udziału, więc to będą bardzo 
małe pieniądze a efekt myślę, że będzie duży, ponieważ to wszystko co będzie w 
promocji dokonywał Urząd Marszałkowski, my tam będziemy się znajdować. 
Myślę, że to jest dobra decyzja. Na początku stycznia nastąpi już konkretne 
podpisanie porozumienia, Marszałek też musi zgłosić wniosek do końca stycznia, a 
na trzy lata mamy do zapłaty naprawdę drobne pieniądze no i miejmy nadzieję, że 
jakieś efekty będą. A jeśli się pojawi inwestor no to wiadomo, że i ten rozwój 
będzie bardziej korzystny, że wpływy do budżetu będą większe a tego tak bardzo 
przecież wszyscy wręcz pożądamy. Realizatorami budżetu są nie tylko urzędnicy 
ratusza, ale również dyrektorzy jednostek podległych, również i sołtysi środkami 
funduszu sołeckiego, czyli środkami budżetu gminy de facto dysponują. Na co 
dzień dokonują tych wydatków przez cały rok, no i chciałoby się, żeby to były jak 
największe pieniądze do podziału. Nie ma w tym budżecie oczywiście środków, 
które planujemy potencjalnie pozyskać w ramach projektów unijnych, o których 
tutaj mówiłem. Będzie tu się działo jeszcze w ciągu roku, będziemy reagować jak 
Państwo wiecie już doskonale. Każda sesja praktycznie, to jest jakieś przesunięcie, 
jakieś zmiany w budżecie. Musimy taką politykę ekonomiczną prowadzić, 
ponieważ na tym to polega w samorządzie. Obawy mam też, muszę powiedzieć, bo 
tak do końca nie wiadomo jeszcze, jakie rozwiązania legislacyjne wprowadzi w 
życie nowy rząd. Przykład podam, a mówi się o tym bardzo głośnio, te 
podwyższenie kwoty wolnej od podatku. Wszystkich nas to interesuje, bo jesteśmy 
wszyscy obywatelami naszego kraju. Wiele osób z nas z tego rozwiązania na 
pewno skorzysta. A więc wydawałoby się korzystna decyzja. Tak, tylko już w tej 
chwili mówi się o tym, że Skarb Państwa straci ok. 15,5 mld zł na tej decyzji, a 
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samorządy 7-8 mld, czyli połowę z tej kwoty. My nie wchodząc w jakieś 
szczegóły, ale na zasadzie szacunków obliczyliśmy, że gdyby się potwierdziły te 
decyzje, to gdzieś ok. 1 300 tys. zł wpływy do naszego budżetu byłyby mniejsze, 
mówię o źródle w postaci budżetu państwa. A więc jestem pełen obaw, ale 
Szanowni Państwo z drugiej strony jestem optymistą. Jest koniec roku, trzeba go 
dobrze optymistycznie zakończyć i również optymistycznie wejść w pierwsze dni 
przyszłego roku. Z taką nadzieją składam Państwu życzenia i te świąteczne, 
zdrowych spokojnych świąt i te noworoczne, na każdy dzień przyszłego roku. Oby 
nam się udało wspólnie, jak najwięcej zrealizować z tego budżetu, który dzisiaj 
Państwo Radni byliście uprzejmi uchwalić. Dziękuję wszystkim bardzo serdecznie, 
a szczególne słowa podziękowania tradycyjnie już kieruję do całych służb 
finansowych na czele z Panią Skarbnik. Dziękuję bardzo.                
 
 
Do pkt. 26 - zamknięcie sesji 
  

Przewodniczący obrad podziękował obecnym za czynny udział. Zamykając  
obrady X sesji Rady Miejskiej w Pakości złożył życzenia świąteczne i 
noworoczne. 
 
 
Na tym protokół zakończono. 
Protokolant: A.E.     
    
 

Przewodniczący   
    Rady Miejskiej w Pakości 
 

                                  Jerzy Joachimiak 
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